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Možnosti rozvoje Drahelčic
Sdružení Perspektiva pro komunální volby do zastupitelstva obce Drahelčice 
v roce 2014 by Vás rádo seznámilo s úhlem pohledu na současný stav v naší obci 
Drahelčice, který velmi zásadně může ovlivnit její rozvoj.

V naší obci je dlouhodobým veřejným zájmem realizace přeložky II/101, která by 
odklonila nežádoucí nákladní tranzitní dopravu. Z iniciativy společnosti Příroda pro 
Drahelčice byl však podán návrh na registraci významného krajinného prvku (VKP) „Cesta do 
Bitýně“, která je dle názoru tohoto sdružení a některých občanů považována za významnou,
a je potřeba ji chránit statutem registrace ve smyslu významného krajinného prvku. 
K dnešnímu dni není tato registrace schválena. Vzhledem k závažnosti situace je ale nutné si 
položit dvě zásadní otázky:

1. Co je pro občany a obec důležitější, přeložka II/101, nebo registrovaná cesta do 
Bitýně?

2. Je možné hájit současně oba tyto veřejné zájmy?
Následující grafické znázornění (Obr. 1) ilustruje, že oba veřejné zájmy jsou na 

pozemcích, které dnes vlastní společnost AGRO TERA. 
1. Pokud nebude mít vlastník (AGRO TERA) žádný zájem o změnu využití svých 

pozemků, tak zůstanou ve stavu využití, jaký známe dnes; tedy pole, cesta do Bitýně,
apod. 

2. Paní Ďuranová (ředitelka společnosti Příroda pro Drahelčice, o.p.s.) tvrdí, že zde 
existuje institut vyvlastnění pozemků ve veřejném zájmu (pro realizaci výstavby 
přeložky II/101), a údajně není problém tyto pozemky vyvlastnit od AGRO TERY. Toto 
tvrzení však není tak jednoduché. K dnešnímu dni totiž nebyl dle našich informací 
v ČR vyvlastněn pozemek za účelem urychlení výstavby komunikace II. třídy ve 
veřejném zájmu.

Obr. 1:

Vyvlastňování je nutné řádně zdůvodnit a v případě urychlení výstavby komunikací je 
nutné, aby bylo vše v souladu s územními plány a Zásadami územního rozvoje kraje
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Středočeského. Tyto komunikace musí být totiž uvedeny v tzv. závazné části výše zmíněných 
Zásad územního rozvoje. A navíc, komunikace musí mít minimálně územní rozhodnutí. Když 
se vrátíme do Drahelčic, tak naše přeložka v tzv. závazné části Zásad územního rozvoje 
Středočeského kraje není uvedena jako veřejně prospěšná stavba a nemá ani územní 
rozhodnutí. Proto poukazovat na jednoduchost procesu vyvlastnění je naprosto zkreslující. 
Celý proces vyvlastnění, pokud by k němu vůbec kdy došlo a hlavně kdy, totiž naprosto 
odporuje zájmu na urychlení realizace naší přeložky II/101.

Je tady však možnost, že pozemky společnosti AGRO TERA přejdou do vlastnictví 
manželů Kellnerových, kteří mají zájem v tomto území vybudovat jezdecký areál s chovem
koní. V případě, že jim bude umožněno změnit s novým územním plánem možnost využití 
zájmového území k chovu koní, nebude nutné uplatňovat proces vyvlastňování, neboť by 
tyto pozemky pod budoucí komunikací II/101 byly předány do vlastnictví kraje, který pak 
může intenzivně pokračovat v procesu územního a stavebního povolení k realizaci přeložky 
II/101. Do doby, než bude vlastníkem těchto pozemků kraj, není možné vydat územní ani 
stavební povolení k realizaci přeložky. 

Investor, v roli manželů Kellnerových, však odmítá, aby středem jeho území procházel
registrovaný významný krajinný prvek – tedy Cesta do Bitýně. Sám však netvrdí, že by tato 
cesta zanikla. Požaduje ale, aby návrh využití území, které by vzešlo ze schváleného a 
platného nového územního plánu, nebylo limitováno povinnostmi souvisejícími 
s registrovaným krajinným prvkem. Tento postoj investora je zásadní a neměnný. Své 
stanovisko investor dokládá odvoláním proti návrhu registrace Cesty do Bitýně jako 
významného krajinného prvku. Tedy, pokud dojde ke schválení návrhu na změnu využití 
území k chovu koní, investor se zavazuje, že ještě před vstupem do území bude vybudována 
přeložka II/101, jejíž nutnou podmínkou je převedení pozemků do vlastnictví kraje.

Abychom byli důslední, nemůžeme nezmínit, že kdyby se investor, z důvodu 
nemožnosti zrealizovat svůj projekt jezdeckého areálu z důvodu vyhlášení VKP, rozhodl své 
pozemky prodat (Obr. 2), tak nikdo z nás neví, kdo by se stal novým vlastníkem, jaký by to 
byl pro obec partner, jak by se choval, a co by vůbec v území realizovat chtěl.

Obr. 2: 

[Zadejte 
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Byl by vůbec ochoten předávat pozemky pod přeložkou II/101 kraji, anebo by si raději počkal
na časově vzdálený složitý proces vyvlastnění? Je to velká neznámá a může s sebou přinést 
spoustu problémů a zejména odklad realizace přeložky o další dlouhé roky.

Na veřejný zájem a jeho podporu by mělo být nahlíženo i z pohledu dlouhodobé 
prospěšnosti pro obec a občany. Realizace projektu jezdeckého areálu by měla jednoznačně 
mít pozitivní dopad na rozvoj obce v oblasti socioekonomické a na kvalitu životního 
prostředí.   

Zjednodušeně řečeno, v případě, že nebudeme požadovat registraci cesty do Bitýně jako VKP 
a umožníme tak využití území k chovu koní, tak by to obci mohlo přinést například:

 Výstavbu přeložky II/101 (podmíněnou předáním pozemků kraji)
 Odklon tranzitní dopravy z obce
 Zvýšení daňových příjmů obce
 Zvýšení % zeleně, pozitivní fragmentaci krajiny
 Cyklostezku, naučnou stezku, stezku pro in-line brusle
 Podporu spolků v obci silným investorem
 Pracovní příležitosti
 Zatraktivnění území
 Dlouhodobé partnerství se silným investorem
 Obohacení možností jak trávit v obci a jejím bezprostředním okolí volný čas 
 Snížení finančního zatížení obecního rozpočtu

V případě registrace Cesty do Bitýně jako VKP nebude realizována soukromá investiční akce –
„Jezdecký areál s chovem koní“, a to by obci přineslo:

 Zachování cesty do Bitýně
 Zatížení rozpočtu obce v souvislosti s její údržbou 

Naše odpověď na otázky položené na začátku textu zní:
Jsme přesvědčeni, že je nutné upřednostnit ve veřejném zájmu význam přeložky II/101 a 
nepožadovat registraci  Cesty do Bitýně jako významného krajinného prvku.

Naše argumenty jsou zřejmé a všechny jsou podpořeny logickými fakty. Nicméně chápeme 
snahu Přírody pro Drahelčice o. p. s. o registraci VKP za každou cenu. Na tuto aktivitu totiž 
Příroda pro Drahelčice o. p. s. získala od Nadace Via částku 20.000 Kč. My však stojíme o 
trvalý rozvoj obce a dlouhodobý plán, který pro budoucnost Drahelčic znamená mnohem víc, 
než jednorázový příspěvek místnímu sdružení.

Náš názor znáte.  
Teď jste na tahu Vy!

Vaše sdružení PERSPEKTIVA




